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eixe segment de la població, abastant tot el tram de la vida útil 
professional de les persones . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies .

La següent pregunta és la número 301, que formula la dipu-
tada Rosa María García, del Grup Parlamentari Ciudadanos, 
al Consell sobre el pla de reducció de càrregues administrati-
ves per a les empreses . Quan vosté vullga .

La senyora García González:

Muchas gracias .

Señorías, me gustaría introducir el tema de la pregunta . 
España no es precisamente un país en el que sea tremen-
damente fácil crear una empresa . Un estudio de liber-
tad empresarial realizado por el Instituto de Estudios 
Económicos nos sitúa en el puesto 44 de un total de 178 
países, un lugar pésimo para que lo debería ser una economía 
avanzada como la nuestra . Pero aun si solamente tenemos en 
cuenta los países de la Unión Europea, entonces estaríamos 
en el puesto número 16, con países por delante nuestro como 
Portugal, Eslovenia o Lituania .

Uno de los pilares que sirven para analizar la libertad económica 
de un país es la libertad de empresa, que mide las facilidades 
que se ofrecen para abrir, gestionar o cerrar la misma . Con estas 
estadísticas, hemos de reflexionar acerca de la burocracia, en 
muchas ocasiones excesiva, y conseguir que la administración 
no demande un solo papel que la administración ya tenga .

Y hemos de reflexionar porque hace mucho que este país no 
está para tirar cohetes . La crisis nos azota a todos, a familia-
res, a vecinos, a hijos… Y desengañémonos, no somos los polí-
ticos los que vamos a sacar al país de esta situación, van a ser 
nuestros emprendedores . Los necesitamos y los necesita-
mos ahora, pero hacemos más que ponerles trabas . Debemos 
ser conscientes que España es un país con administración 
central, autonómica, provincial y municipal, cuatro, cuatro 
administraciones que generan legislación dispersa y, en algu-
nos casos, contradictoria, dificultando el ánimo emprendedor. 
Generamos mil normas con las que trabar a nuestros empren-
dedores, cuando lo que deberíamos es apoyarles; dispersamos 
las normas, perdiéndoles en selvas burocráticas; dificultamos 
el trabajo de aquellos que son más necesarios para salir de la 
crisis y, encima, a veces parece que hasta presumamos de ello .

Señorías, en este tema, como en tantos del interés de los 
valencianos, debemos tener claro el objetivo, los medios, 
nuestro papel y nuestra responsabilidad . Tenemos que incre-
mentar la coordinación entre las administraciones para 
evitar solicitar información por duplicado a empresas y 
ciudadanos, cosa que ralentiza los trámites y hace perder 
tiempo . Asimismo, debemos encaminar nuestros esfuerzos 
en potenciar la administración telemática .

La buena noticia es que hay que reconocer que algunos 
pasos correctos hemos dado . La Generalitat llevó a cabo 

un plan denominado Plan de simplificación y reducción de 
cargas administrativas de La Generalitat, Sirca-2, para el 
periodo 2013-2015, que era continuación del Sirca, que se 
elaboró para los periodos desde el 2010 al 2012 y cuyo obje-
tivo principal era reducir las cargas administrativas que La 
Generalitat impone a ciudadanos y empresas, bien por estar 
establecidas sin una norma, o bien por las correspondien-
tes exigencias de información sobre su actividad . Un pelín de 
sensatez por parte de los políticos, no está mal para variar .

En este plan, el Sirca-2, se preveía que, durante el 2016, se 
iba a elaborar un informe de evaluación del mismo . Pues 
bien, durante las acciones logradas durante el ejercicio 2014, 
las únicas que conocemos actualmente, encontramos que 
se redujo la exigencia de información tributaria y de seguri-
dad social, pasando de un 78% de no exigencia a un 96%, o 
que se incrementaron el número de procedimientos que se 
podían realizar telemáticamente por ciudadanos y empresas, 
además de implantar la jefatura para la gestión electrónica 
de las facturas de la Generalitat valenciana .

En materia de impuestos y tasas, durante el 2014, el 
impuesto sobre transmisiones patrimoniales se pudo realizar 
de forma telemática y, además, en casos de compra y venta o 
transmisiones de bienes que formalicen mediante escritura 
pública no es necesario ya aportarla personalmente, puesto 
que la escritura se remite desde la notaría automáticamente .

Todas estas actuaciones, y otras que no he mencionado, han 
hecho posible la disminución de la burocracia para las empre-
sas y autónomos, lo que ha redundado en beneficio de toda la 
ciudadanía . Pero no sabemos nada de futuros planes en este 
sentido . Por consiguiente y a la vista de que parece que los 
emprendedores valencianos son los grandes olvidados del 
sacrosanto pacto del botànic y de los acuerdos de Morella, es 
de nuestro interés saber si el Consell tiene previsto elabo-
rar un nuevo plan para reducir las cargas administrati-
vas que tienen que soportar las empresas en la Comunitat 
Valenciana, y queremos saberlo porque consideramos que es 
de vital importancia para nuestra comunitat .

Muchas gracias . 

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora García .

Senyor conseller, quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Senyora diputada, pràcticament pense que s’ha contestat a 
vosté mateixa . Podria dir-li que sí i acabaríem la resposta . 
Però vaig a fer-ho una miqueta més extens .

La simplificació administrativa és un de..., des de fa temps, 
dels objectius de les diferents administracions públiques, i 
per al govern de La Generalitat és una prioritat la reducció de 
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càrregues administratives que han de suportar bàsicament 
les empreses . Per això puc dir-li que el Consell, preocupat 
de la millora de la qualitat dels servis prestats a la ciutada-
nia i per a reduir la burocratització en el conjunt de les gesti-
ons administratives, està treballant en un pla de simplificació 
i millora de la qualitat dels serveis públics que inclourà actua-
cions que faciliten l’intercanvi d’informació entre les adminis-
tracions públiques i les ciutadanes i ciutadans i empreses, bé 
mitjançant la interconnexió dels diferents repositoris bàsics 
de les diferents administracions públiques, bé mitjançant la 
simplificació i reducció de càrregues administratives en els 
procediments de La Generalitat .

M’agradaria posar-li alguns exemples del que ja estem fent, 
¿no?, bàsicament, puc dir, en la conselleria d’economia . Estem 
impulsant l’administració electrònica, com vosté també ha 
dit, substituint la presentació de papers per la presentació 
telemàtica en molts procediments; estem facilitant la presen-
tació telemàtica de les sol·licituds d’ajuda en la majoria de 
les convocatòries i implementant també la fase de justifica-
ció telemàtica de les ajudes concedides; continuant amb el 
procés d’automatització dels diferents registres administra-
tius de la conselleria, com el de certificació energètica d’edi-
ficis que recentment ha entrat en funcionament; estem trac-
tant d’incorporar un nou tipus de cost subvencionable que 
permet la reglamentació de fons Feder i que no requereix 
l’aportació de justificants, amb el que la simplificació docu-
mental seria important .

Anem a crear un finestreta única digital sobre cerca i obten-
ció de finançament de qualsevol tipus de modalitat inversora, 
així com l’assessoria orientativa que molts emprenedors 
necessiten per a començar el seu negoci .

És important ressaltar la implementació del projecte de digi-
talització del registre de cooperatives, de forma que es digita-
litzaran tant els expedients existents, com els procediments 
administratius, amb l’objectiu d’agilitzar totes les gestions .

Com li he dit, el Consell està finalitzant un pla de simplifica-
ció i millora de la qualitat dels serveis públics que tindrà com 
a principis: la millora de la qualitat dels serveis públics que 
presta La Generalitat i la seua promoció cap a l’excel·lència; la 
millora d’atenció a la ciutadania; la simplificació i reducció de 
carregues administratives a empreses i ciutadans; l’impuls de 
l’administració electrònica, una administració sense papers; 
la transparència i el compliment de la legalitat en l’actuació 
de l’administració, i el foment de la cooperació i col·laboració 
amb altres administracions públiques .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Anem a continuar amb la pregunta número 316, que 
formula la diputada Llum Quiñonero, del Grup Parlamentari 
Podemos-Podem, al conseller d’Educació, Investigació, 
Cultura i Esport .

Pues de momento…, solo una vez, por favor . No pulse más . Ahora . 
Un momentito, un momentito y pongo el tiempo y ya está .

La senyora Quiñonero Hernández:

El Consell Valencià de Cultura, el máximo órgano consultivo 
en materia cultural de la Generalitat valenciana, tiene entre 
sus veintiún miembros a dos personas a las que la justicia 
atribuye delitos de corrupción . Se trata de Consuelo Ciscar, 
exdirectora del IVAM, que ha sido imputada recientemente 
por un juzgado de Valencia, y de Vicente Farnós, exdirector 
de Castelló Cultural, a quien el magistrado de la Audiencia 
Nacional José de la Mata abrió juicio oral en una de las piezas 
separadas del caso Gürtel . 

Mi pregunta es: ¿ha considerado el conseller d’educació i 
cultura solicitar el cese de estas personas?

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor conseller .

Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies .

Efectivament, com vosté assenyala, la presència d’imputats 
en institucions com el Consell Valencià de Cultura s’allunya 
molt de l’esperit que es recull en l’Estatut i el que totes i tots 
compartim ací a Les Corts . El que passa és que estes persones 
van ser nomenades per les mateixes Corts Valencianes i, per 
tant, no és competència de la nostra conselleria la designació 
d’eixes persones, els membres del Consell Valencià de Cultura .

La llei que regula el Consell Valencià de Cultura ho diu i no 
n’hi ha un espai ahí per a poder suspendre eixa condició de 
membres del Consell Valencià de Cultura, excepte si n’hi ha 
una condemna penal ferma . Però bé, en tot cas, són Les Corts 
les que haurien de fer una reflexió i pense que ahí sí que, 
evidentment, com a diputat, incite Les Corts que la fem perquè 
puguem regular-ho d’alguna manera i que això no puga passar .

El que correspon a la nostra conselleria . . ., li puc explicar el que 
hem fet . I, d’acord amb el codi de bones pràctiques, que a alguna 
gent els agrada tant, que nosaltres hem aprovat i que estem 
aplicant, hem fet diferents accions . De fet, com vosté deia, una 
d’aquestes persones estava treballant a Culturarts, nosaltres 
l’hem acomiadat . Vicent Farnós ja no treballa per a Culturarts, 
tot i que sí que ens el trobem, per exemple, en el consorci de 
museus com a representant de la Diputació de Castelló, gover-
nada pel Partit Popular . Però bé, nosaltres ja l’hem acomiadat .

I pel que fa a la senyora Consuelo Ciscar, evidentment una 
de les primeres coses que vaig fer va ser presentar l’informe 
de la intervenció a la fiscalia i col·laborar amb la fiscalia al 
respecte . I, de fet, no només això, sinó que ens hem personat 
en la causa per a defensar els interessos dels valencians i les 
valencianes en el cas que està ella implicada . Des del 21 de 
gener ens hem personat en la causa .

I, a banda d’això, en l’última reunió de l’IVAM, del consell 
rector de l’IVAM, vam acordar una normativa per la qual es 
regula la distinció del director o directora honorari o honorà-
ria, que, en este cas, segons el que hem aprovat, en cap cas es 


